



Proceeding of the 1<sup>st</sup> International Conference of the Faculty of Archaeology, Luxor University.

"Antiquities, Cultural, and Civilizational Heritage in the Arab World"

14 to 16 February 2023, Luxor, Egypt.

**PRINT-ISSN:** 3009-6081 / **ONLINE-ISSN:** 3009-7371

Website: https://licfa23.conferences.ekb.eg/

# Economics of Managing Archaeological and Heritage Sites between Preservation and Change: Jazan Region in the Kingdom of Saudi Arabia: A Case Study

Dr. Mahmoud Sayed Korany \*

Lecturer of Archaeological Conservation and Heritage Preservation, Faculty of Archaeology,
Luxor University, Luxor, Egypt

### **Abstract**

This study analyzes the economics of managing archaeological and heritage sites in the Jazan Region of the Kingdom of Saudi Arabia, focusing on balancing heritage preservation and change to enhance economic value. Through a descriptive-analytical methodology that relies on data collection from previous studies, government reports, and expert interviews, the study reviews the current situation and challenges facing the management of these sites, such as lack of funding, absence of strategic planning, and weak community awareness. The results indicate significant opportunities to improve the local economy by developing tourism infrastructure and raising awareness of the importance of heritage. The study recommends increasing funding allocated to archaeological sites, formulating integrated management strategies, launching awareness campaigns, and improving infrastructure to support tourism. The study emphasizes that effective management of archaeological sites can contribute to sustainable development by achieving a balance between heritage preservation and thoughtful changes to enhance economic value.

### **Keywords**

Heritage Site Management; Sustainable Development; Restoration and Maintenance; Farasan Island; Kingdom of Saudi Arabia.

<sup>\*</sup> Correspondence Author: mahmoudsayed.sca@gmail.com

## اقتصاديات إدارة المواقع الأثرية والتراثية بين الحفاظ والتغيير: منطقة جازان بالمملكة العربية السعودية: دراسة حالة

### د. محمود سيد قرني

مدرس ترميم الآثار والحفاظ على التراث، كلية الآثار، جامعة الأقصر، جمهورية مصر العربية

### الملخص

نتناول هذه الدراسة تحليل اقتصاديات إدارة المواقع الأثرية والتراثية في منطقة جازان بالمملكة العربية السعودية، مع التركيز على التوازن بين الحفاظ على التراث والتغيير لتعزيز القيمة الاقتصادية. من خلال منهجية وصفية تحليلية تعتمد على جمع البيانات من الدراسات السابقة والتقارير الحكومية والمقابلات مع الخبراء، تستعرض الدراسة الوضع الحالي والتحديات التي تواجه إدارة هذه المواقع، مثل نقص التمويل وغياب التخطيط الاستراتيجي وضعف الوعي المجتمعي. وتشير النتائج إلى وجود فرص كبيرة لتحسين الاقتصاد المحلي عبر تطوير البنية التحتية السياحية، وتعزيز التوعية بأهمية التراث. وتوصي الدراسة بزيادة التمويل المخصص للمواقع الأثرية، ووضع استراتيجيات متكاملة للإدارة، وإطلاق حملات توعوية، بالإضافة إلى تحسين البنية التحتية لدعم السياحة. تؤكد الدراسة على أن الإدارة الفعالة للمواقع الأثرية يمكن أن تسهم في التتمية المستدامة، من خلال تحقيق توازن بين الحفاظ على التراث وإجراء تغييرات مدروسة لتعزيز القيمة الاقتصادية.

#### الكلمات الدالة

إدارة مواقع التراث؛ التتمية المستدامة؛ الترميم والصيانة؛ جزيرة فرسان؛ المملكة العربية السعودية.